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دبیر کل حزب مردم سالاری:
حمله به سفارت انگلیس و عربستان 

خلاف منافع ملی بود
دبیر کل حزب مردم ســالاری گفت: تســخیر لانه جاسوســی )سفارت سابق 
آمريکا( اجتناب ناپذير بود اما حمله به سفارت انگلیس و عربستان خلاف منافع 

ملی بود.
مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاری در پرسش و پاسخ دانشجويی 
در دانشگاه تربیت دبیر شهید رجايی به مناسبت ۱۳ آبان گفت: شماها بايد آن 
شرايط را درک می کرديد، الآن اگر بخواهیم اينجا بنشینیم و روشنفکرانه نظر 
بدهیم، بايد بگويیم آن چه کاری بود که انجام شــد و خلاف قواعد بین المللی 
بود، ولی بايد آن شــرايط را درک کنیم، ملتی که با تمام وجود انقلاب کرده و 
شاه را بیرون کرده، آمريکا می آيد و به چنین شخصی پناهندگی می دهد، خب 

مردم خیلی ناراحت می شوند.
کواکبیان در ادامه افزود: سی و نه نفر ]از نمايندگان مجلس[ امضا کرده اند که 
رهبر فتوايشان عوض شود و ما اتمی بشويم و فرمايشات روزهای قبل رهبری را 
هم اينطور تفسیر می کنند که رهبری هم موافق اين موضوع هستند، اما صد در 

صد رهبری مخالف دستیابی به بمب هسته ای و سلاح کشتار جمعی هستند.
دبیر کل حزب مردم ســالاری با تاکید بر اينکه از نظر شرعی نمی توانیم بمب 
هســته ای داشته باشــیم افزود: مگر اينکه بتوانیم سلاح هسته ای بسازيم که 
هیچ فرد غیرنظامی آسیب نبیند و اين امکان پذير نیست که از بمب هسته ای 

استفاده کنیم و به مردم عادی آسیبی نرسد.
کواکبیان با بیان اينکه دو ديدگاه در برخورد با کشورهای دنیا وجود دارد، خاطر 
نشــان کرد: يک ديدگاه اين است که مبانی فکری و عقیدتی و دينی را صرفا 
ببینیم و کاری به منافع ملی نداشــته باشیم، اگر کاری به منافع ملی نداشته 
باشــیم می توان کارهای ديگری هم کرد، اگر واقعا بخواهیم منافع ملی را هم 
مهم بدانیم واقعا بايد بعضی جاها مبانی فکری و عقیدتی را سازگار با منافع ملی 
کنیم. وی يادآور شد: ما به عنوان يک کشور اسلامی حتما منافع امت اسلامی 
را مهم می دانیم، اما اگر در يک جايی تعارضی پیش آمد، حفظ منافع ملی برای 

حفظ منافع امت اسلامی ضرورت دارد.

ویژه

اتهام محمود احمدی نژاد در پرونده سوآپ نفتی 
به روایت موسوی لاری

وزير کشور دولت اصلاحات درباره پرونده سوآپ نفتی احمدی نژاد و محصولی 
توضیحاتی ارائه کرد.

عبدالواحد موســوی لاری، وزير کشور دولت اصلاحات در قسمتی از گفتگوی 
تفصیلی خود با خبرآنلاين در پاســخ به اينکه قضیه سوآپ نفتی احمدی نژاد 
و محصولی و محکومیت او در اين قضیه مســئله ای بود که بر روی شــهردار 
شــدن احمدی نژاد در تهران سايه انداخت. چه اتفاقی منجر به شکستن حکم 
محکومیت احمدی نژاد در پرونده ســوآپ نفتی شد، گفت: وقتی من به وزارت 
کشــور رفتم. آقای طحايی استاندار اردبیل به جای احمدی نژاد آمده بود. اين 
موضوع سوآپ هم پرونده ای شده بود و دادگستری آن جا رسیدگی کرده بود. 
در آن پرونــده ســه نفر متهم از جمله احمدی نــژاد، محصولی و يک نفر هم 

حسینی بودند. اين مواردی که می گويم ربطی به دوران ما ندارد.
وی افزود: من هم در آن جريان نیســتم و فقط شنیده ها را می گويم. حسینی 
در اردبیل محکوم شــد. محصولی به عنوان مشــاور اقای احمدی نژاد و خود 
احمدی نــژاد هم متهــم بودند. تا اينجا در جريان قــرار گرفتم که اين پرونده 
از اردبیل به تهران آمده و تهران بايد رســیدگی شود. ولی عملا رسیدگی نشد 

به اين ترتیب که اين پرونده در دادگستری تهران فريز شد و رسیدگی نشد.
وزير کشــور دولت اصلاحات در واکنش به اينکه بعد هم شــهردار تهران شد، 
هیچ وقت ايــن پرونده احمدی نژاد را پیگیری نکرديــد، تصريح کرد: من که 
حکم شهرداری به احمدی نژاد نمی دادم. دو ماه به خاطر همین گزارش وزارت 
اطلاعات، حکم شــهرداری آقای احمدی نژاد را امضا نمی کردم. هرچقدر هم 
می گفتند، می گفتم اين مشکل وجود دارد. اما بالاخره حکمی صادر نشده بود و 

صرفاً گزارش نهاد امنیتی بود که بايد به رسیدگی تبديل می شد و نشد.
همه فشارها برای امضای حکم شهرداری احمدی نژاد را پشت سر گذاشتم

موســوی لاری در پاسخ به اينکه شما تحت فشــار برای حکم امضای شهردار 
شــدن احمدی نژاد قرار گرفتید؟ خاطرنشــان کرد: هر چه فشار بود پشت سر 
گذاشــتم  و امضا نکردم. بعد وزارت اطلاعات نامه ای نوشــت و گفت از نظر ما 
صدور حکم بلامانع است و گزارش خود را عملا کان لم يکن کرد. اين فشار اصلا 
کارگر نبود. چون مســتند من گزارش وزارت اطلاعات بود. وقتی آن ها نوشتند 
که از نظر ما بلامانع اســت، ديگر توجیهی نداشتم. شورای شهر احمدی نژاد را 
معرفی کرده و طبق قانون هم وقتی شورای شهر تصمیم گرفته وزير کشور بايد 
امضا کند مگر اين که مانعی وجود داشته باشد. آن مانع هم بعد از اين که وزارت 

اطلاعات گفت از نظر بلامانع است برطرف شد.
وی در واکنــش به اينکه شــما در مورد چرايی کان لم يکــن گزارش وزارت 
اطلاعات درباره احمدی نژاد جســتجو نکرديد، خاطرنشان کرد: چرا فشارهايی 

بود که به آنها وارد شده بود.
موسوی لاری در پاسخ به اينکه می گفتند ثروت هنگفتی در اين قضیه سواپ 
نفتی جابجا شــده و پايه ثروت محصولی از همانجا بوده است، يادآور شد: نمی 
دانم، اصلا وارد اين بحث نشــدم. دلیلش هم همین بود که هیچ ربطی به من 
نداشت. نه استاندار زمان من بود و نه پرونده به من مربوط می شد. يک مسئله 

قضايی بود و بايد در دستگاه قضايی رسیدگی می شد.

احزاب

مازوت و خیرین مدرسه ساز 
موضوع دو توئیت خانم سخنگو

ســخنگوی دولت از اقدام تازه دولت برای تولید انرژی پاک پس از ممنوعیت 
اســتفاده مازوت به عنوان ســوخت کارخانه ها، خبــر داد. فاطمه مهاجرانی 
سخنگوی دولت، با انتشار يادداشتی در شبکه اجتماعی ايکس نوشت: »قدم 
دوم بــرای تولید انرژی پاک، بعداز کاهش مازوت ســوزی در ســه نیروگاه 
برای حفظ جان بیشتر شــهروندان: دکتر پزشکیان امروز دستور داد وزيران 
و مســئولان مربوطه در سريع ترين زمان ممکن شــرايط سرمايه گذاری در 

صنعت برق را فراهم کنند.« 
آن چه مدرسه سازی را مقدس می کند، فرهنگ سازی است

همچنین ســخنگوی دولت پیشــنهاد داد که جامعه خیرين مدرسه ســاز از 
ظرفیت بانوان  در اين راه مقدس بیشتر استفاده کند.

 فاطمه مهاجرانی ســخنگوی دولت و رئیس کمیسیون بانوان جامعه خیرين 
مدرسه ســاز کشور در  دومین نشســت هماهنگی برگزاری »همايش برابری 
فرصت های آموزشــی برای دانش آموزان استثنايی کشور« گفت: من جامعه 
خیريــن را خانه خود می دانم و فکر نمی کنم با رفتن به جای دولتی بتوانم از 

آن فاصله بگیرم. 
 وی با اشاره به منصوب شدن سالار قاسمی به عنوان رئیس سازمان استثنايی، 
افزود:  اين امر فرصت خوبی اســت تا تعامل بین دستگاها برقرار شود.آن چه 
مدرسه سازی را مقدس می کند ساخت بنا نیست ، فرهنگ سازی است که اين 

مکان را ارزشمند می کند. 
حتما از ظرفیت بانوان ســفیر مدرسه ســاز از جمله خانم پوران درخشــنده 

استفاده کنیم .
وی تاکید کرد: برگزاری جلســات متعدد کمیسیون بانوان با حضور اعضای 
بیشتر، استفاده از سلبريتی ها، پزشکان و ... بدنه اجتماعی کمیسیون بانوان را 

گسترش  می دهد تا سرمايه اجتماعی حفظ شود.«

ادعای تست موشک قاره پیما در شاهرود 
از نگاه یک نماینده مجلس

احمد نادری نماينده مجلس معتقد اســت: آنچه بايد بزودی انجام شــود، )و 
تا الان هم دير شــده( آزمايش اتمی و اعلام رســمی آن است.، احمد نادری 
نماينده مجلس شورای اسلامی در شــبکه اجتماعی ايکس نوشت: »مدعی 
شده اند که ايران موشک قاره پیما از شاهرود تست و شلیک کرده است. البته 
اين موضوع جديدی نیست و روال نظامی ما در توسعه موشک های بازدارنده، 

همین بوده و هست. 
اما آنچه بايد بزودی انجام شود، )و تا الان هم دير شده( آزمايش اتمی و اعلام 

رسمی آن است. اين يعنی بازدارندگی حداکثری.«

سوشیال

دیوان عدالت اداری 
علیه ظریف حکم نداد

ديوان عدالت اداری در موضوع شــکايت از نهاد رياســت 
جمهوری بابــت انتصاب محمدجواد ظريــف در معاونت 

راهبردی رياست جمهوری اين شکايت را رد کرد.
 به گزارش ايلنا، رای ديوان عدالت اداری، مبنی بر شکايت 
از نهاد رياســت جمهوری به دلیــل انتصاب خلاف قانون 
محمدجواد ظريف به سمت معاون راهبردی رياست جمهور 

منتشر شد. 
متن رای صادره به شرح زير است: 

در خصوص دادخواســت شاکی بشــرح فوق الذکر نظر به 
اينکه يکم در اعتراض به تصمیمات موضوع ماده ۱۰ قانون 
ديوان عدالــت اداری ) تصمیمات و قدامات موردی که در 
شعب ديوان مورد رسیدگی قرار می گیرند جنبه خصوصی 
تصمیمات نسبت به جنبه عمومی برتری داشته و به همین 
جهت وفق ماده ۱۷ قانون ذينفع بودن شرط دانسته شده 
اســت و در مواردی که بیم تضییع حقوق عمومی میرود 
برای برخی اشخاص حقوقی به عنوان استثناء ر تبصرههای 
ذيل ماده ۱۷ مذکور بدون وجود نفع شخصی امکان طرح 
دعوا پیش بینی شده است و در تصمیمات موضوع ماده ۱۲ 
قانون مذکور به بهت غلبه جنبه عمومی تصمیمات وجود 
نفع شرط نمیباشد و همه اشخاص امکان طرح شکايت را 
دارند دوم در پرونده تحت رسیدگی شاکی دلیل ينفع بودن 
خود را ارائه نداده اســت؛ از اين رو شعبه ديوان مستنداً به 
بند ب ماده ۵۳ قانون ديوان عدالت اداری قرار رد شکايت 
صــادر و اعلام می دارد ای صادره در اجرای ماده ۶۵ قانون 
مذکور ظرف مهلت بیست روز پس از ابلاغ قابل اعتراض در 

شعب تجديد نظر ديوان عدالت اداری می باشد.
همچنین بنابر گفته مســئولان ديوان عدالت اداری، رای 

غیرقطعی و قابل تجديدنظر خواهی است.

تاجگردون:
دولت در لایحه بودجه منابع خرید  

گندم را لحاظ کرده است
رئیس کمیســیون تلفیق لايحه بودجه ۱۴۰۴ گفت:حتما 
اعداد و مصارفــی را در بودجه تنظیــم نخواهیم کرد که 

نتوانیم منابع آن را تامین کنیم.
به گــزارش ايلنا، غلامرضا تاجگــردون در خصوص اينکه 
آيا بودجه ســال ۱۴۰۴ با کســری مواجه است و يا خیر؟ 
گفت: يک موقع ما بودجه را از منظر تراز عملیاتی بررسی 
می کنیم که بايد گفت بله، تراز عملیاتی بودجه منفی است.
رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اســلامی  درباره بحث منفی بودن تــراز عملیاتی بودجه 
گفت:بايد موضوع منفی بودن تراز عملیاتی تبیین شــود، 
اما بديهی است تلاش خواهیم کرد که بودجه سال آتی با 
کســری مواجه نشود و حتما اعداد و مصارفی را در بودجه 

تنظیم نخواهیم کرد که نتوانیم منابع آن را تامین کنیم.
وی اظهار کرد: البته بايد به اين نکته اشاره کنم که دولت 
بســیاری از اين موضوعات نظیر تامین  منابع خريد گندم 
را در بودجه حل کرده اســت و اعداد واقعی در اين بخش 

پیش بینی شده است.
تاجگردون تاکید کرد: با اين حال ما بايد مابقی موارد نظیر 
بازنشستگان،مصارف مهم بودجه، مصارف ارزی و مصارف 
نیروهای مسلح را در بودجه ببینیم و ان شاءالله اين موارد 

را لحاظ خواهیم کرد.

فداحسین مالکی:
ترامپ بخواهد به برجام برگردد
باید هزینه بیشتری پرداخت کند

عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس: نســبت به تحولات 
انتخابات آمريکا قطعاً در محافل خاص بحث شــده است/ 
ترامــپ بخواهد بــه برجام برگردد، بايد هزينه بیشــتری 

پرداخت کند
فداحسین مالکی، عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: 
نســبت به تحولات انتخابات آمريکا قطعاً در محافل خاص 
بحث شده اســت. پیش بینی اينکه از اين دو نفر کدامیک 

رئیس جمهور می شود، قدری سخت بود.
عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس، در گفتگويی درباره 
راهبرد مناســب برای ايران در مقابل ترامپ گفت: ما تا به 
حال در طی سال های گذشته رفتارهای مختلفی از روسای 
جمهور آمريــکا ديده ايم. تجربه نشــان داده رفتار تمامی 
روسای جمهور آمريکا در مقابل ايران يکی است و تفاوتی 

ندارد.
بنابــر روايت انتخــاب، اين نماينده مجلــس ادامه داد: ما 
اســتراتژی های خاص خودمان را طی می کنیم و اعتمادی 
به دولت های مختلف آمريکا نداريم. آمريکايی ها بودند که 
ديوار بی اعتمادی را بین دو کشــور به وجود آوردند وگرنه 
در ماجرای برجام ملاحظه کرديد که ايران خويشــتنداری 
کــرد. همین ترامپ بود که از برجام خارج شــد، الان اگر 
او بخواهد به برجام برگردد، قطعاً هزينه های بیشتری بايد 

پرداخت کند. 

واکنش امام جمعه اردبیل
به ادعای دخالتش در انتصاب استاندار

نماينــده ولی فقیه در اســتان و امام جمعــه اردبیل در 
بیانیه ای در خصوص انتخاب استاندار اعلام کرد: اينجانب 
هیچ دخالتی در انتخاب استاندار ندارم مسئولیت استان با 
کسی است که استاندار را انتخاب می کند و هر گونه رشد و 

ناهنجاری سقوط و عروج به پای او نوشته می شود.
سیدحسن عاملی، امام جمعه اردبیل با انتشار بیانیه ای در 
خصوص انتخاب استاندار اردبیل اظهار کرد: تمام مطالبی 
که در اين خصوص به حقیر نســبت داده می شود قول به 
غیر علم و استنباط نويسنده يا خدای نکرده تبانی قبلی با 
فرد نامزد يا خودشــیرينی در برابر نامزد و اخذ باج از او در 

صورت انتخاب است.
بنابر روايت ايرنا، در اين بیانیه آمده اســت: حقیر بارها به 
دولت مردان عرض کرده ام که هر کس را که هیات تحقیق 

انتخاب کند با او همکاری خواهم داشت.
امام جمعه اردبیل تصريح کرد: هر داوطلب هم که به حقیر 
مراجعه کرده و گفته دستور بدهید تا من استاندار بشوم به 
او گفته ام فقط در حد ارســال رزومه کاری شما به وزارت 
کشور به شما کمک می کنم اما از توصیه بیشتر معذورم و 
در صورت اصرار گفته ام اگر وزير يا وزارت خانه به من زنگ 

بزند که شما را انتخاب کرده اند مخالفت نمی کنم.
عاملــی با دعوت همگان به تقوا اضافــه کرد: در اين چند 
هفته که صحبت انتخاب اســتاندار مطرح است، متاسفانه 
عده ای فضای استان را مملو از غیبت، تهمت، افتراء و بهتان 
کرده اند؛ بدون ترديد آخرت چنین افراد را وحشــتناک و 
عقوبت خداوندی غیر قابل تصور است. اهل تخمین از اين 
نًا وَهُوَ عِنْدَ الَلهّ عَظِیمٌ« آيه شريفه بترسند که:«وَتحَْسَبُونهَُ هَیِّ

عدلیه

مجلس

رویداد

انتخابات ریاســت جمهــوری ایالات 
متحده با حاشیه های بی شمار آن تمام 
شد و کارت ســبز ورود به کاخ سفید 
باز هم در اختیــار دونالد ترامپ، نامزد 
جمهوری خواهان قرار گرفت تا با یک 
وقفه چهارساله ماموریت ناتمام خود را 

در این جایگاه به پایان برساند. 
بــه گزارش جمــاران در میانــه اين هیاهو 
روی کار آمــدن دولتی میانــه رو و خواهان 
بازگرداندن توازن به سیاست خارجی کشور 
با تکیه بر ابزارهای تعمیق ديپلماسی منطقه 
ای در ســايه تقويت کارآمــد و منافع ملی 
محور قدرت میدانی، تنــش زدايی از روابط 
با اروپا، مديريت تنــش با ايالات متحده در 
کنار توســعه هوشمندانه و دوجانبه رابطه با 
شرق  می تواند بستری مناسب برای اجرايی 
کردن سیاست تعامل با تدبیر با بازيگران مهم 

منطقه ای و فرامنطقه ای باشد.
بايدهــا و نبايدهــای ايــن تغییــر را بــا 
المسلمین محمد شريعتی  و  حجت الاسلام 
دهاقان، سیاســتمدار و سفیر پیشین ايران 
در ســازمان همکاری های اسلامی در میان 

گذاشتیم:
فکر می کنیــد وضعیت فعلی به تغییر 
سیاســت های منطقه ای ایران منتهی 

خواهد شد و یا باید بشود؟
من عقیده دارم که تغییر علامت زنده بودن 
يک جامعه، تمدن يا کشور است؛ بنابراين ما 
هیچ وقت نبايد از تغییر بترسیم. به اعتقاد من، 
ما به دلیل وجود برخی مشــکلات در حوزه 
اقتصادی، مسائل سیاسی داخلی)حوزه هايی 
مانند آزادی های فردی، اينترنت و فیلترينگ( 
به برخی تغییرات نیاز داريم و مردم ما هم در 
برهه های مختلف به تغییر  رای داده اند. تغییر 
برای همپا شدن با حوادث و تحولات و درک 

آنها يک ضرورت است.
از دنیای سیاست نبايد يک عکس بی حرکت 
در ذهن ما باشــد؛ سیاست دنیايی متحرک 
و مانند فیلم اســت. متاســفانه بسیاری از 
سیاستمداران و تصمیم گیرندگان ما درصدد 
کسب اطلاعات به روز از مسائل دنیا نیستند 
و بنابرايــن به دنبال تغییر خود و جامعه هم 
نمی روند. اطلاعات ما از دنیا بسیار کم است 
و رســانه همگانی و صدا و سیمای ما خیلی 
مســائل را بیان نمی کند و اگر بیان کند هم 
ناقص يا جهت دار است که نمی تواند مقصود 
اصلــی را منتقل کند. »تغییــر« برای يک 
جامعه زنده کــه می خواهد در برابر خطرات 
و تهديدها عکس العمل صحیح داشته باشد، 

لازم است.
شاید مهم ترین سوال که گاهی به شکل 

گیری مقاومت در برابر تغییر منتهی می 
شود، این باشد که  آیا ضرورتا باید تغییر 
در  اصول رخ بدهد یا در روش ها و حتی 

ابزارها؟
بله، اين يک ســوال چالشی و البته قديمی 
است. تغییر در اصول، استراتژی يا تاکتیک 
با هم فرق دارد. اولا ما بايد اســتراتژی ها را 
درســت انتخاب کنیم. يعنی در مرحله اول 
سیاست ها، استراتژی کلی و مسیر را درست 
و با توجه به واقعیات انتخاب کنیم. تاکتیک ها 
هم که قابل تغییر بیشــتری هستند را بايد 
بــا توجه به اطلاعات و توجه به هدف گذاری 
نهايی انتخاب کنیــم، بنابراين آنها هم قابل 

تغییر هستند.
به عقیده من سیاســت ها و نقش منطقه ای 
ايران اگر نگويیم مــورد تجديدنظر، اما بايد 
مورد بررسی قرار بگیرد. بايد بررسی کنیم که 
اين سیاست ها چقدر عملی است و چقدر با 
اهداف ديگری که تعیین کرده ايم همخوانی 
دارد؛ چرا که شايد ما اهداف احیانا متضادی 

را برای خودمان معین کرده ايم.
تاکتیک ها بیشــتر اطلاعات روز می خواهد و 
با اطلاعات روز می توانیم بســیاری از مسائل 
را تحلیل کنیم. اما نکته مهم اين اســت که 
مبالغه نکنیم؛ نه در توان و قدرت های خود و 

نه در توان و قدرت های طرف مقابل.
اکنون جمهوری اســلامی ايران بايد تضاد با 
آمريکا را بررســی کند. اختلاف های با اروپا 
را مورد تجزيه و تحلیل قرار دهد. سیاســی 
بودن فقط در اطلاعیه صادر کردن نیســت. 
امروز نیز گروه هــای روحانی، اصلاح طلب و 
اصولگرايی که در مســأله مهمی چون ادامه 
يا توقف رويارويی مستقیم نظامی با اسرائیل 
اظهارنظر می کنند، ابتدا بايد با مســائل روز 
آشنا شوند. اولین مسأله هم بايد اين باشد که 
ارزيابی های ما از مسائل دنیا از جمله وضعیت 
اقتصادی ايران و منطقه و توان نظامی ايران 

و ساير بازيگران منطقی باشد.
به وضعیت موقعیت ایران در لبنان پس 
از تحولات اخیــر بپردازیم. به هرحال 
موضع گیری های ضدایرانی از ســوی 

نجیب میقاتی هم مطرح شده است.
به هرحال طبیعتــا اين وضعیت پیش آمده 
در میدان لبنان، بر نقش ايران نیز تاثیرگذار 
بوده و البته عده ای هم مترصد اســتفاده از 
اين فرصت بودند. مــا بالاخره اگر در لبنان 
دشمن نداشــته باشیم، خصم زياد داريم. ما 
موقعیت های عربســتان سعودی، کشورهای 
غربی، فرانسه و آمريکا را در لبنان گرفته ايم 
و آنها هم مترصد فرصت ضربه هستند. يقینا 
ضرب المثل عربی را شنیده ايد که »الحرب 

سجال«؛ يک روز آنها می زنند و يک روز اين 
طرف می زند و بالاخــره جنگ برد و باخت 
دارد، اما درباره نتیجه نهايی اين جنگ از هم 

اکنون نمی توان قضاوت کرد.
اشتباهات ديپلماسی ما هم سبب شده دولت 
لبنانی که الان همراه با مقاومت و نبیه بری 
اســت، علیه جمهوری اسلامی ايران موضع 
بگیرند. اينها بحث های مفصلی است که من 
نمی خواهم الان انتقاد از سیاســت خارجی 
اين دولت را شــروع کنم و اگر لازم شد در 
ماه های آينــده انتقاداتی که وارد اســت را 

بیشتر می گويم.
شاهد نزدیک شــدن رابطه جمهوری 
اسلامی ایران با کشورهایی چون مصر، 
برخی  بودیم.  و...  بحرین  عربســتان، 
از تحلیلگــران معتقدند کــه یکی از 
ابتکارهای ایران در این شــرایط برای 
ضربه زدن به بازی اســرائیل می تواند 
ای  منطقه  دیپلماســی  همین  تعمیق 
باشــد. تا چه اندازه با چنین تحلیلی 
موافق هستید و لازمه های اجرایی شدن 

آن از سوی ایران را چه می دانید؟
سیاست نزديک شدن به کشورهای منطقه 
از زمان آيت الله هاشــمی بوده تا زمان آقای 
خاتمی و در دولــت روحانی هم پیگیر اين 
مسئله بودند. متأسفانه نیروهايی که الان اين 
فرياد را می زننــد، در آن زمان مانع بودند و 
شــعارهايی نظیر بستن تنگه هرمز را مطرح 
کردنــد که در حقیقت تیر زدن به پای خود 
است. يعنی اولین مدافع ما در شورای امنیت 
که چین باشــد، اولین متضرر بســتن تنگه 

هرمز است. 
اما همه چیز شــرايط دارد. يعنی مســائل 
سیاسی خارجی بده بستان است و نمی شود 
يک طرفه عمل کرد. ما در عراق يا لبنان می 
خواهیم با بازيگری به نام عربستان سعودی 
چه کنیم؟ برای او هم نقشــی قائل شويم يا 
او را از همه امور محــروم کنیم؟ در منطقه 
همه چیز بده و بســتان است. سفرهايی که 
وزير خارجه اخیرا و پیش از حمله دوم رژيم 
اسرائیل به ايران انجام داد يک حسن داشت 
و آن هم اين بود که عربستان، بحرين، کويت 
و کشــورهای ديگر بلافاصلــه و با صراحت 
بیشتری در بیانیه هايی اين حمله را محکوم  

کردند.
با توجــه به رویکردی که از شــخص 
نتانیاهو در یک ســال گذشته در غزه 
و لبنان و .. شاهد بودیم فکر می کنید 
تهران باید چه راهبــردی را در پیش 

گیرد؟
عقیده من اين اســت که بايــد مقداری در 

اين بخش تجديدنظر شود و يا سیاست های 
مــا مورد بررســی دوباره قــرار بگیرد. يکی 
از سیاســت های ما اين اســت که درگیری 
مســتقیم با آمريکا نداشــته باشیم؛ به چند 
دلیــل که تنها يکی از آنها توانمندی نظامی 
و تجهیزاتی و تســلیحاتی اين کشور است. 
در حال حاضر جنگ و رويارويی مســتقیم 
نه گزينه مطلوب آمريکايی ها اســت و نه ما. 
به عقیده من در مســائل مربوط به اسرائیل 
تا مدت ها می توانیم اين سیاست را در پیش 
بگیريم که با اين رژيم هم رويارويی مستقیم 
نظامی نداشــته باشــیم. در اين بــاره بايد 
نظرهای مختلف شنیده شود و مورد بررسی 
قرار بگیرد. فراموش  نکنیم که در اين جنگ 
بسیاری از مسائلی که قبلا جزء اصول مسلم 

بود، تغییر کرد.
بايد واقع بینانه بررســی کنیم که موشکی 
کــه ايران يا حزب الله لبنــان می زند از چه 
قدرت تخريبی برخوردار است و موشک های 
اســرائیل چطور. حرف من زير سوال بردن 
و يا ناچیز دانســتن توانمندی نظامی ايران 
نیســت، بچه های ما تــلاش کرده اند و توان 
نظامی ما به نســبت جنگ با عراق بســیار 
افزايش پیدا کرده، اما قدرت اقتصادی، نقطه 
ضعف ما است. متأسفانه توان اقتصادی ما به 
خاطر برخی تصمیم های نادرســت و برخی 
لجبازی ها مانند عدم پذيرش استانداردهای 
باقیمانده  FATF تضعیف شده است. الآن 
توان اقتصادی ما نسبت به امارات، عربستان، 
بحرين و کشورهای ديگر منطقه چقدر کمتر 
است؟ هر کشوری بايد به اندازه خودش گام 
بــردارد. به نظر من می آيــد همه اينها قابل 

بررسی است.
فکر می  کنید بازگشــت دونالد ترامپ 
به کاخ سفید می تواند بر سیاست های 
متحدان عربی امریکا در منطقه نسبت 
به ایران که فعــلا ترمیم رابطه و عادی 

سازی آن است تاثیر منفی بگذارد؟
کار جمهوری اســلامی ايران با ترامپ يقینا 
ســخت تر میشــود. ترامپ از توافق هسته 
ای با ايران خارج شــد و به اســرايیل امتیاز 
فراوان فراقانونی داد. با ملت ايران با تشــديد 
تحريم و عملیات ترور سرداران ايران دشمنی 
خاصــی از خود بروز داد. گرچه هر دو حزب 
دموکرات و جمهوريخواه با جمهوری اسلامی 
ايران موضع گیری منفی دارند، ولی سیاست 
مدارا با دشمن که مورد تاکید رئیس جمهور 
مسعود پزشــکیان بود می تواند در اينگونه 
مــوارد تأثیر مثبت بگــذارد. به خصوص که 
درگیرودار تبلیغاتی رياست جمهوری، ترامپ 
اعلام کرده کــه نمی خواهــد در براندازی 
و از بین بردن ايران شــرکت داشته باشد و 
اطرافیان او هم شــبیه اين جملات را بعد از 

پیروزی به زبان آورده اند.
بايد مقدمات مذاکره مســتقیم با آمريکا را، 
چه در مدت باقیمانده از رياســت جمهوری 
جو بايــدن و چه در زمــان ترامپ، با حفظ 
عزت و مصلحت  در دستور سیاست خارجی 
قرار  دهیم.  تا آنجا که مطلع هســتم دولت 
رئیس جمهور مسعود پزشکیان در  اين مورد 
مخالفتی ندارد و می خواهد موانع را برطرف 
کند. وضعیت حساسی هست و بايد به دور از 
خودخواهی هــا در رفتارمان با آمريکا و اروپا 
تجديدنظر کنیم و برای ارتباط و حل مسائل 
عمیق منطقه ای و احترام و امتیاز بیشــتر از 
طرف روسیه و چین، از رابطه با اروپا و آمريکا 

تنش زدايی کنیم.
فرامــوش نکنیم که در ذات گفــت و گو با 
دولت آمريکا ايرادی نهفته نیســت، چرا که 
جمهوری اسلامی ايران زمانی که به مصلحت 
ديد با صدام حسین پس از هشت سال جنگ 

تحمیلی هم مذاکره کرد.

به  ســخنگوی جبهه اصلاحات گفت: 
خوبی مــی دانید در طــول دهه های 
که  بوده اند  طلبان  اصلاح  تنها  گذشته 
همواره بر مشارکت همه اقوام و مذاهب 
در اداره امور کشــور تأکیــد و اصرار 
داشته اند. حال جای این پرسش هست 
چرا حتی یکی از این استانداران از میان 
اصلاح طلبان وابسته به اقوام و مذاهب 
انتخاب نشده اند؟ آیا باید باور کنیم این 

امر تصادفی بوده است؟
به گزارش ايلنا، در پــی اولین ديدار هیأت 
رئیسه جبهه اصلاحات ايران از بعد پیروزی 
مسعود پزشکیان نامزد اختصاصی اين جبهه 
در انتخابات رياست جمهوری که روز گذشته 
با حضــور جمعی از اعضای اين هیأت انجام 
شــد، جواد امام ســخنگوی اين جبهه طی 
گزارشی مهمترين مطالب بیان شده در اين 

ديدار را ارائه کرد. 
جواد امام افزود: در اين ديدار، بهترين ملاک 
برای ارزيابی میزان توفیق رئیس جمهوری 
را پــس از پايان دوره ايشــان مطرح کرديم 
کــه ببیند چه میــزان از آرای ۵۱ درصدی 
کــه در انتخابات شــرکت نکرده اند جذب و 
به پايگاه رأی خود افزوده  اســت. همچنین 
به رئیس جمهور گفته شــد که تفاوت اين 
دوره انتخابات با انتخابات دوره  های گذشته 
پیــش از انتخاب اين يــا آن نامزد، انتخاب 
میان گزينه های شــرکت يا عدم شرکت در 

انتخابات بود. 
سخنگوی جبهه اصلاحات ايران با بیان اين 
کــه ما در گفتگو با رئیس جمهور بزرگترين 
رقیب ايشان را قهر مردم با انتخابات عنوان 
کرديم و يادآور شديم: بزرگترين چالش ما در 
ايام تبلیغات قانع کردن جامعه برای حضور 
در پای صندوق های رأی بود و در اين میدان 
هم با جريانی مواجــه بوديم که انتخابات را 
تحريم نموده و مردم را به عدم شــرکت در 

انتخابات دعــوت می کردند و هم با جريانی 
که با قدسی ســازی دولت و مسیر گذشته، 
اطمینان می دادند همان مسیر ادامه خواهد 
يافت و می کوشیدند مردم معترض و ناراضی 

را از شرکت در انتخابات منصرف کنند.
ســخنگوی جبهه اصلاحات ايران به تأکید 
هیأت رئیسه اين جبهه بر تقويت و تداوم اين 
روند از طريق تلاش برای امیدوار ســاختن 
هرچه بیشــتر مردم به تأثیر رأی و انتخاب 
شــان در تحقق مطالبات خود اشاره کرد و 
افزود: ما معتقديم هر کوتاهی در اين زمینه 
يا تلاش برای از بین بردن اين امید گامی بر 
خلاف منافع ملی است و به آقای پزشکیان 
يادآور شديم دقیقاً به دلیل پیدايش همین 
امید اســت که توجه و حساســیت جامعه 
نســبت به انتصاب های شــما اعم از وزيران 
و اســتانداران و مديران عالــی که انتخاب 
می کنیــد بیــش از دولت های قبل اســت. 
در دولــت قبل هیچ حساســیتی در جامعه 
وجود نداشت چه کسی وزير می شود و چه 
کسی اســتاندار! البته اين حساسیت ممکن 
اســت اعتراضات و گلايه هايی را نسبت به 
انتصاب های شما در پی داشته باشد که نبايد 
از آن دلگیر شد بلکه بايد از آن استقبال کرد 

و بدان ترتیب اثر داد.
عضو هیأت رئیســه جبهــه اصلاحات ايران 
اضافه کرد: ما به رئیس جمهور گفتیم قبل 
از هر چیز از انتصاب های مثبت شــما اعم از 
افراد شايسته ای که به کار گرفته شده اند و 
به ويژه اســتفاده از زنان در مناصب مختلف 
که در دولت شــما بیش از دولت های قبلی 
حضور دارند، تشــکر می کنیم. همچنین از 
شما به خاطر انتصاب اســتاندارانی از میان 
اقوام و مذاهب که بعضاً در طول ســال های 
پس از انقلاب بی سابقه بوده است نیز تقدير 
می کنیم؛ اما اجــازه بدهید ضمن تأيید اين 
انتصاب های شايســته عرض کنیم ارزيابی 

جامعــه سیاســی از مجمــوع مديرانی که 
تاکنون منصوب شده اند، مثبت نیست. البته 
ما مشکل و محدوديت های شما را در انتخاب 
همکاران خود در دولت کاملاً  درک می کنیم 
اما متأســفانه اين محدوديت ها و نیز بعضاً 
عدم انتخاب های شايسته تر موجب شده که 
ترکیب کابینه چنــدان هماهنگ و در حد 

انتظار قوی نباشد.
جواد امام در ادامه گفت: ما به رئیس جمهور 
يادآور شــديم که از شما انتظار می رفت اين 
کاســتی در کابینه با انتخاب استانداران از 
میان مديران با تجربه و شايســته و همگام 
و همســو با اهداف شــما جبران شود؛ اما 
متأســفانه در اين زمینه نیــز ارزيابی بدنه 
فعالان سیاسی جامعه چندان مثبت نیست و 
ما در استان ها با گلايه ها و اعتراضات زيادی 
مواجه هستیم. شما بهتر می دانید مقصود ما 
اين نیســت که لزوماً همکارانتان را از میان 
اصلاح طلبــان انتخاب کنیــد،  بلکه ملاک 
در انتصابات بايــد توانايی، اعتقاد و وفاداری 
به ديدگاه های شــما و سلامتی و پاکدستی 
باشــد، در عین حال قابل پذيرش نیســت 
برخی افراد به رغم داشتن اين ويژگی ها در 
حد مطلوب به صرف داشتن گرايش اصلاح 

طلبی حذف شوند. پذيرفته نیست در کمیته 
انتصابات برای نظام هندسه ترسیم کنند و 

بگويند اين افراد خارج از هندسه نظامند.
ســخنگوی جبهه اصلاحات ايــران با بیان 
مجدد اين که مــا در اين ديدار اقدام رئیس 
جمهور در انتخاب استاندارانی از میان اقوام 
و مذاهب را بســیار شايســته و قابل تقدير 
دانســتیم، افزود: اما به ايشان يادآور شديم 
که حضرتعالــی به خوبی می دانید در طول 
دهه های گذشته تنها اصلاح طلبان بوده اند 
که همواره بر مشارکت همه اقوام و مذاهب 
در اداره امور کشور تأکید و اصرار داشته اند. 
حال جای اين پرسش هست چرا حتی يکی 
از اين اســتانداران از میــان اصلاح طلبان 
وابســته به اقوام و مذاهب انتخاب نشده اند؟ 
آيا بايد باور کنیم اين امر تصادفی بوده است؟
امســال ســال پايان چشــم انداز ۲۰ ساله 
اســت که نیازی به گفتن نیســت نه تنها 
اهداف مذکور در اين ســند محقق نشــده 
بلکه امروز در شــرايطی به مراتب عقب تر از 
۲۰ سال پیش قرار داريم، آيا دلیلی بهتر از 
اين لازم اســت تا به نتیجه برسیم رويکرد 
 به اداره کشــور و راهبرد سیاســت خارجی 

بايد تغییر کند؟ 

شریعتی دهاقان:

نباید از تغییر مثبت در سیاست خارجی ترسید

جزئیات دیدار هیأت رئیسه جبهه اصلاحات با رئیس جمهور


